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گروه اقتصادی - سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس اظهار داشت: هر چند آمار دقیقی به دست نیامده اما 
گفته می شود بیش از 100 واحد از مسکن مهر پردیس تحت مالکیت یک نفر است و چندین فرد مالک چند ده واحد مسکن 
مهر پردیس هستند.خلیل محبت خواه درباره آخرین وضعیت مساکن مهر پردیس اظهار داشت: اکثر واحدهای مسکن مهر به 
صورت کامل با تجهیزات کامل به متقاضیان تحویل داده شده و در حال حاضر 29 هزار واحد در مسکن مهر در پردیس باقی 
مانده است که بیش از 22 هزار واحد از آن پیشرفت فیزیکی بالای 80 درصد دارند.وی تاکید کرد: اگر منابعی تزریق و کمبود 
منابع و اعتبارات از صندوق تامین شود، تا شش ماه دیگر امکان اتمام  22 هزار واحد مسکن مهر و تحویل آنها به متقاضیان 
وجود دارد و اگر این واحدها تحویل داده شوند مسکن مهر پردیس تعیین تکلیف می شود و می توان در 6 ماه به این پروژه را 
ساماندهی کرد.سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس ادامه داد: باید توجه داشت که ساخت 4 هزار و 300 واحد مسکن 
مهر از حدود 3 سال گذشته آغاز شد که این واحدها هم از 40 درصد پیشرفت فیزیکی برخوردارند.    محبت خواه درباره آمار 
واحدهای خالی در مساکن مهر پردیس گفت:  سرشماری دقیق مساکن مهر خالی از سکنه در حال انجام است اما به طور قطع 
بیش از 10 هزار واحد مسکن مهر خالی در پردیس وجود دارد. عمده این واحدها در مالکیت مخاطب هدف و اقشار کم درآمد 
نیست و گفته می شود این واحدهای خالی در اختیار یکسری از دلال ها است که این افراد مساکن مهر پردیس را احتکار کردند 
و امروز با ارقام بسیار سنگین این واحدها را به فروش گذاشته اند.سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس افزود: هر چند 
آمار دقیقی به دست نیامده اما گفته می شود بیش از 100 واحد از مسکن مهر پردیس تحت مالکیت این نفر است و چندین 
فرد مالک چند ده واحد مسکن مهر پردیس هستند.محبت خواه باهشدار نسبت به کلاهبرداری ها از انجام معاملات خرید 
و فروش امتیاز واحدهای نهضت ملی مسکن گفت: اخیرا در پردیس خرید و فروش امتیاز واحدهای نهضت ملی مسکن 
شنیده می شود. در این باره هشدار می دهم که پردیس جزو مناطق و سایت های مشمول اجرای طرح نهضت ملی نیست و 
هیچ واحدی از نهضت ملی مسکن در پردیس ساخته نخواهد شد. شایعه شده که بیش از 2000 واحد مسکن نهضت ملی در 
پردیس در حال ساخت است اما مردم بدانند که هیچ واحدی تحت عنوان نهضت ملی مسکن و مشمول امتیازات این طرح 
در پردیس ساخته نمی شود و نخواهد شد. تمام معاملات  خرید و فروش امتیاز نهضت ملی مسکن  در پردیس کلاهبرداری 

است و بازگشت پول و وجهی که بابت خرید این امتیاز پرداخت می شود، قابل پیگیری نیست.

سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس:

یک نفر مالک بیش از ۱۰۰ واحد است
وزیر نفت خبر داد:

اقتصادی

گروه اقتصادی - وزیر نفت با 
اشاره به اینکه 10 میدان نفتی و گازی 
مقدمات توسعه آن توسط شرکت های 
روس حل وفصــل شــده و وارد فاز 
قراردادی شده است، افزود: در حوزه 
شــرکت های دانش بنیان، گمرک و ... 

نیز قراردادهایی امضا شد.
جواد اوجی در حاشیه امضای 10 
قرارداد و تفاهم نامه بین شرکت های 
ایران و روسیه گفت: بیست و هفتمین 
نمایشــگاه نفت، گاز و پتروشیمی که 
از بزرگترین نمایشــگاه ها اســت که 
امروز با حضور با حضور معاون اول 
رئیس جمهوری و الکســاندر نواک، 
معاون نخست وزیر روسیه افتتاح شد.
وی با اشــاره به اینکــه در این 
نمایشــگاه بیش از 1۵00 شــرکت 
ایرانی و بیش از 200 شرکت خارجی 
حضور دارند، ادامه داد: شــرکت های 
روســیه نقش پررنگی در نمایشگاه 

امسال دارد.

اوجی تاکیــد کرد: امروز بازدید 
از بعضــی از ســالن ها و غرفه ها را 
داشــتیم هم شــرکت های روسی و 
هم شــرکت های ایرانی برای ساخت 

تجهیزات صنعت نفت داشتیم.
وی با بیان اینکه ایران و روســیه 
ظرفیت هــای خوبــی در نفت و گاز 
دارند، گفــت: تصمیمات همســو 
در اوپــک پلاس داریــم و در دولت 

ســیزدهم پیرو جلســات روســای 
جمهور در توسعه روابط به ویژه نفت 
و گاز و صنایــع نفت و پتروشــیمی 
تفاهم نامه هــا و قراردادهای خوبی به 

امضا رسیده است.
وی تصریح کرد: ایران و روسیه 
از کشــورهای بزرگ منطقه هستند 
و هــر دو تحریم هســتند و ظرفیت 
خوبی برای همکاری مشــترک دارند 

و با پشــتیبانی یکدیگر می توانیم این 
تحریم ها را بی اثر کنیم.

وزیر نفت ادامه داد: پیرو جلسه 
کمیسیون مشترک شانزدهم از دیروز 
با حضور نمایندگان از وزارتخانه های 
دو کشــور جلساتی داشــتیم که به 
 امضــای قــرارداد و تفاهم نامه منجر 

شد.
وی افــزود: در این جلســات،  
مصوبات کمیســیون مشــترک در 
تمامــی حوزه هــا بانکــی، تجاری، 
گمرک، انــرژی و بحث خط راه آهن 

رشت- آستارا و ... پیگیری شد.
اوجی گفت: در حوزه توســعه 
میادیــن نفتــی و گازی قراردادهای 
خوبی با شرکت های توانمند روسی 
داریم و بعضی از قراردادها به پیشرفت 
خوبی داشــته و برخــی قراردادها به 

تولید رسیده است.
وی با اشــاره به اینکه 10 میدان 
نفتــی و گازی دیگر نیز در این ســفر 

مقدمات توسعه آن توسط شرکت های 
روس حل وفصــل شــده و وارد فاز 
قراردادی شده است، افزود: در حوزه 
شــرکت های دانش بنیان، گمرک و ... 

نیز قراردادهایی امضا شد.
وزیــر نفت تاکید کــرد: ایران و 
روسیه در اوپک پلاس نظرات مشابه 
دارند و با تصمیمــات خوب تنظیم 
بازار نفت روند خوبی گرفته اســت. 
در کمیته مشترک قیمت نفت نیز چند 
ماهی است جلسات مشترکی داریم و 
در مورد قیمت نفت در منطقه به تفاهم 
می رسیم. وی ادامه داد: به زودی بحث 
سواپ فراورده های نفتی با استفاده از 
ظرفیت های شمال ایران بین دو کشور 

پیگیری خواهد شد.
اوجی تاکید کرد: با شرکت گس 
پروم روسیه نزدیک به 40 میلیارد دلار 
تفاهم نامه داریم که وارد فاز قراردادی 
شــده و در چند ماه آینده قراردادهای 

آن امضا خواهد شد.

گروه اقتصــادی- محمدرضا 
فرزین در نشست ماهانه خود با جمعی 
از اقتصاددانان با اشــاره به نام گذاری 
ســال جدید تحت عنوان »مهار تورم 
و رشــد تولید« عنوان کرد: تحقق این 
دو شــرط در حوزه اقتصاد امر بسیار 
دشواری است؛ لذا سیاست گذاری ها 
باید به گونه ای باشــد که در عین مهار 
تورم، منابع لازم را برای رشد اقتصادی 
و تولید فراهم کند. برهمین اســاس از 
ابتدای ســال جاری در بانک مرکزی 
بسته ای را برای تحقق این امر طراحی 
کردیم و در این بســته تمرکز اصلی ما 

بر سیاســت های پولی، مالی، ارزی و 
تجاری است.

وی ادامه داد: اگر به دنبال کاهش 
نــرخ تورم و هدایت این نرخ به کانال 
هــای زیر 40 درصد هســتیم یکی از 
مهم تریــن متغیرها در ایــن باره نرخ 
ارز اســت. البته نرخ ارز بسیار متأثر از 
انتظارات، دیپلماسی اقتصادی و منابع 
ارزی ما در خارج از کشــور اســت. 
بنابراین باید مجموعه ای از سیاســت 
ها را محقق کنیم که بخشــی از آن در 
دولت و حاکمیت اســت. تا اینگونه 
بتوانیم انتظــارات تورمی و همزمان 

نرخ تورم را کاهــش دهیم. البته باید 
یادآوری کنم کــه تحقق کاهش نرخ 
تورم امر دشواری است، چراکه چهار 
ســال اســت تورم بالای 40 درصد را 

تجربه کرده ایم.
بانــک مرکــزی  رئیــس کل 
درخصوص بسته طراحی شده تصریح 
کرد: بسته سیاستی مذکور، بسته ای کامل 
در حوزه های مختلف است و تقریباً در 
آن برای تمام دستگاه ها وظایفی تعیین 
شده است. به عنوان مثال برای وزارت 
امور خارجه نیــز وظیفه ای را در نظر 
گرفتیــم چراکه معتقدیم نقش آنها در 

حوزه ارز اهمیت دارد. 
فرزین افــزود: البته ایــن اراده 
در دولــت نیز به وجود آمده اســت و 
جلســات مختلفی را شخص رئیس 
جمهوری برگــزار می کند و این مهم 

را پیگیری می کند. 
عالــی ترین مقام بانک مرکزی با 
بیان اینکه در حوزه سیاست های ارزی 
همچنان تمرکز بر روی مرکز مبادله ارز 
و طلاســت، تصریح کرد: به دنبال آن 
هســتیم که از ابزارهای متفاوتی برای 
آرامــش بازار ارز اســتفاده کنیم و لذا 
برای اینکه بتوانیم نیازهای ارزی کشور 
را تأمین کنیم از ابتدای سال کمیته ای را 
تشکیل دادیم و برآورد دقیقی از منابع و 
مصارف ارزی انجام داده ایم و براساس 
آن اصرار داریم که ثبت ســفارش ها و 
تخصیــص ارز در بانک مرکزی انجام 

گیرد.
وی خاطرنشان کرد: معتقدم تنها 
با نرخ نمی توان ارز را کنترل کرد، بلکه 
باید از لحاظ سیاســت های مقداری، 
مقررات گــذاری، و کنترل بازارهای 
مختلف به این موضوع ورود و فعالان 

مختلف در بازار ارز را رصد کرد.
بانــک مرکــزی  رئیــس کل 
درخصوص سایر برنامه های این بانک 
بــرای مدیریت بــازار ارز عنوان کرد: 
باید بتوانیم در مرکز مبادله از ابزارهای 
مختلف بازار از جمله ســلف، سوآپ 
استفاده کنیم. البته در این بین به زودی 
صندوق تثبیت ارزی نیز راه اندازی می 
شــود که در حال نگارش آیین نامه آن 
هستیم تا در مواقع بحران به این واسطه 
منابع لازم را در اختیار داشــته باشیم و 
از روش های مختلف برای ثبات بازار 

ارز در کشور استفاده شود.
همچنین به گفته رئیس کل بانک 
مرکــزی، طرحــی درخصوص ریال 
آف شــور )برون مــرزی و جهت کم 
کردن هزینه ها و افزایش ســود( برای 
بازارهای افغانستان و عراق در دست 

بررسی است.

فعالان بــازار ارز باید تابع 
مقررات ارزی کشور باشند

رئیس شورای پول و اعتبار با بیان 
اینکه فعالان بازار ارز باید تابع مقررات 
ارزی کشور باشند؛ تأکید کرد: در بازار 
ارز فعالانــی اعــم از صادرکنندگان، 
واردکنندگان، شــرکت های مختلف 
و صرافــان حضــور دارند که همگی 
باید تابع مقررات ارزی کشور باشند. 
چراکه اگر مقررات را اعمال نکنیم و بر 
آن نظارت لازم را نداشــته باشیم، نمی 

توانیم بازار را کنتــرل کنیم. به همین 
دلیل فعالیت های گسترده ای را در این 
بــاره به کار گرفتیم تا بتوانیم نهادهای 
مختلــف را تنظیم و مقررات مختلفی 
را حاکــم کرده و بــر روی آن نظارت 
کافی داشته باشیم. تا این گونه تمرکز 
کافی بر روی کل منابع ارزی کشــور 
را به دســت آوریم. از این منظر بخش 
زیادی از کنترل بازار ارز به مدیریت آن 
مرتبط است، بنابراین در سمت عرضه 
این موارد را در حال پیگیری هســتیم 
و خوشبختانه دولت نیز همکاری لازم 
را دارد. برهمیــن اســاس چه درباره 
مدیریت ارزهــای داخل و چه درباره 
ارزهای خارج کشور نظام مدیریتی ما 

پیشرفت بسیار خوبی داشته است. 
وی ادامــه داد: در حوزه مصارف 
ارزی اینکه در شــرایط کنونی تحریم 
یک نرخ ارز داشته باشیم دشوار است 
اما از نظرات کارشناسی و پیشنهادهایی 

در این باره استقبال می کنیم.
طبق اعلام بانک مرکزی، فرزین 
درخصــوص ارز 28 هــزار و ۵00 

تومانی و تفاوت آن با ارز 4200 تومانی 
گفت: ارز 28 هــزار و ۵00 تومانی از 
محل فروش نفت است و از محل ارز 
صادرکنندگان نیســت و کاملًا با ارز 
4200 تومانی متفاوت است. هنگامی 
که ارز 4200 تومانی را قطع کردیم، ارز 
کالاهای اساسی با 4200 تومان تأمین 
می شــد و در همان زمان شوک های 
غذایی ناشــی از حذف ارز ترجیحی 
)4200 تومانــی( که همزمان با جنگ 
اوکراین و افزایش قیمت جهانی مواد 

غذایی نیز بود منجر به افزایش قیمت 
مواد غذایی در کشورمان شد. به همین 
دلیــل ما این بار بــر روی ارز نفتی 28 

هزار و ۵00 تومانی توقف کردیم. 
وی افــزود: البته بارها هم تأکید 
کــرده ام ارز 28۵00 تومانی با 4200 
تومانی متفاوت اســت. بــه بیان بهتر 
ارزی به اســم 4200 نبود بلکه در آن 
زمــان دولت ارز را 1۵ هزار تومان می 
خریــد و به بانک مرکزی می گفت که 
ارز 4200 تومانی بدهد و مابه التفاوت 
آن منجر به افزایش پایه پولی می شد. 
امــا ما 28 هزار و 200 تومان می خریم 
و 28 هــزار و 00 تومان به فروش می 
رسانیم. پس پایه پولی رشد نمی کند. 
در هــر صورت اگــر بتواینم ارز را در 
محــدوده ای باثبات نگاه داریم، آنگاه 
می توانیم به بهبود انتظارات در جامعه 

امید داشته باشیم. 
رفع ناترازی بانک ها تمرکز 
اصلی سیاســت پولی در سال 

جاری است
رئیس کل بانک مرکزی مســأله 
اساسی نظام بانکی را ناترازی دانست 

و گفت: این مســأله مرتبط با ناترازی 
دولت و بانک هاســت. به این معناکه 
دولت ناتــرازی و هزینه هایی خود را 
به بانک ها منتقل می کند. درســت به 
مانند آنچه درخصوص بانکهای دولتی 
از سمت دولت و انتقال هزینه هایش به 

آنها رخ می دهد.
وی یادآور شد: البته برخی بانک 
های ما سالهاست ناتراز هستند و البته 
ادامه فعالیت برای بانکها ممکن نیست. 
لذا در سال جاری و در حوزه سیاست 

پولی ابتدا تمرکزمــان را بر روی رفع 
ناترازی بانک ها قــرار دادیم. چراکه 
معتقدیــم اگر بانکــی نتواند ناترازی 
خــود را در قالــب برنامــه اصلاحی 
بانــک مرکزی برطــرف کند مرحله 
بعــدی آن )گزیــر تعییــن تکلیف( 

)Resolution( است.
رئیس شــورای پــول و اعتبار با 
اشاره به برنامه اصلاحی بانک مرکزی 
در این باره گفت: در این باره به هر یک 
از بانک ها برنامه های اصلاحی دادیم 
و برای آنهــا زمان بندی هایی را تعیین 
کردیم؛ البته همانطور که بارها اشــاره 
کرده ام بخشــی از اقدامات اصلاحی 
هم مربوط به مجامع بانکها و سهامدار 
اســت. درهر صــورت امیدواریم با 
حاکمیــت انضباط پولی در کشــور 

ناترازی ها کاهش یابد.
رئیس شورای پول و اعتبار یکی 
از دلایل تشدید ناترازی بانکها را تمرکز 
حساب های شــرکت های دولتی در 
بانک مرکــزی عنوان کرد و گفت: در 
حال حاضر حدود 280 همت ناشی از 
تمرکز حساب های شرکت های دولتی 

در بانک مرکزی تجمیع شده که این امر 
موجب کاهش گردش پول در بانکها 
شــده و ناترازی آنهــا را افزایش داده 
اســت. البته برای ناترازی ها در شبکه 
بانکی دلایل مختلفی وجود دارد که هر 
یک از این موارد را در قالب جلســات 
مدون به صورت جداگانه و مشخص 

پیگیری می کنیم. 
رئیس کل بانک مرکزی در پایان 
افزود: در حوزه رشد تولید نیز علاقمند 
به اســتفاده از نظرات و پیشــنهادات 
کارشناسی هســتیم و معتقدیم تأمین 
مالی و ســرمایه گذاری های داخلی و 
خارجی برای طرح های ملی ضروری 

است.
گفتنی اســت؛ در این جلســه 
اقتصاددانان به طرح نظرات خود درباره 
مســائل همچون الزامات رســیدن به 
شرایط اقتصادی پایدار، اثرات کاهش 
رشــد نقدینگی بر تــورم، چگونگی 
کنترل نرخ تورم متناســب با شرایط و 
ظرفیت های تولیدی کشــور، اجرای 
دقیق سیاست های پولی و ارزی برای 
رســیدن به ثبات در بازار ارز و کاهش 
ناترازی های شبکه بانکی، بهره گیری 
از ظرفیــت های بخش خصوصی در 
اجــرای پروژه های ملی، اســتفاده از 
فناوری های نویــن مالی در تبادلات 
مالی میان ســایر کشــورها، افزایش 
تعاملات منطقه ای برای بهبود شرایط 
اقتصادی کشور، نحوه نظارت بر شبکه 
بانکی، کنترل مقداری ترازنامه ها، نرخ 
بهره بانکی و راهکارهای کاهش نرخ 
ارز پرداختنــد.از جملــه اقتصاددانان 
حاضر در این جلســه می توان به اکبر 
کمیجانی، احمد مجتهد، عباس عرب 
مازار، احمدرضا جلالی نائینی، مرتضی 
عزتی، وحید شــقاقی شهری، ابراهیم 
التجایــی، علی ســعدوندی، حمید 
نوبهار، طهماسب مظاهری، ابوالفضل 
نجــارزاده، تیمور رحمانــی، ناصر 
خیابانی، آلبــرت بغزیان، محمدرضا 

فلاح و کامران ندری اشاره کرد.

فرزین رئیس کل بانک مرکزی خبر داد: 

راه اندازی صنـدوق
 تثبیـت ارزی

رئیس کل بانک مرکزی از بررسی طرح ریال آف شور برای استفاده در بازارهای عراق و افغانستان خبر داد و گفت: 
به زودی صندوق تثبیت ارزی راه اندازی می شود تا در مواقع بحران به این واسطه منابع لازم را در اختیار داشته باشیم و از روش 

های مختلف برای ثبات بازار ارز در کشور استفاده شود.

گــروه اقتصــادی - در واقع 
تدبیرهــای غلط ســازمان بورس در 
ایجاد این شرایط بسیار تاثیر گذار بود و 
این روشی که حقوقی ها عرضه کننده 
باشــند، صف فروش بسازند و رفتار 
گله ای ایجاد شــود باعث شــد که به 
بازار حالت ترس القا شود و مقصر این 

شرایط سازمان بورس است.
ریزش های ســنگین و ادامه دار 
شــاخص بــورس از یکشــنبه هفته 
گذشــته- هفدهم اردیبهشت ماه- با 
افت بیش از 9۵ هزار واحدی شاخص 
آغاز شد. روند نزولی و سقوط بازار در 
شــرایطی ادامه پیدا کرد که شاخص با 
عبــور از دو میلیون و ۵00 هزار واحد 

توانســته بود، پس از گذشت 3 سال از 
تجربه زیان های مرداد سال 99  دوباره 
اعتماد سهامداران به ویژه  سهامداران 
حقیقی و خــرد را به خود جلب کند 
و اما با این ریزش های سنگین دوباره 
اعتماد ســرمایه گذاران و سهامدار از 

بازار ریخت.
کارشناســان بازار ســرمایه بر 
این باور هســتند که متهم ردیف اول 
ســقوط بازار همان متولی بازار یعنی 
سازمان بورس است که از اهرم عرضه 
سنگین به عنوان سرعت گیر شاخص 
اســتفاده کرده تا جلوی رشد را بگیرد. 
کارشناسان می گویند از مصاحبه های 
ســه ماه گذشته رییس سازمان بورس 

مشخص بود که از این رشد سریع بازار 
ناراضی هستند و بارها به طور مشخص 
اعلام می شــد که شاخص نباید رشد 
شارپی داشته باشد و در هفته های اخیر 
هم همین اظهارات به طور مداوم تکرار 
شد. به دنبال آن تحرکاتی هم که در بازار 
انجام شــد در تایید این اظهارات بود. 
به طوریکه یکی از اقدامات انجام شده 
این بود که ارزش تضمین صندوق ها 
را پایین آوردند و تصمیمات دستوری 
در این چند هفته اخیر باعث شــد که 
صندوق هایی که ســهام مختلط دارند 

کمتــر بتوانند خریــداری کنند و آن 
مقدار سهامی هم که داشتند را در بازار 
بفروش رســاندند. همچنین دومین 
مورد اقدامات دســتوری این بود که 
ارزش تضمین سهامداران نزد کارگزار 
به ۵0 درصد رســاندند و همین اقدام 
نشان می داد که سازمان نگران این رشد 
است. البته رشد به شدت و شارپی سال 
99 نبود اما همین میزان رشد هم باعث 

ترس سازمان شده بود.
هفته گذشته هم اظهاراتی شنیده 
شــد مبنی بر اینکه بــه هلدینگ ها، 

صندوق ها و شرکت ها اعلام شده که 
عرضه را افزایــش دهند که این اقدام 
دســتوری در بــازار مشــهود بود. به 
طوریکه سهام فولاد مبارکه با 3 درصد 
مثبت به یکباره به 2 درصد منفی کاهش 
پیدا کرد و این شــکل از معاملات تنها 
از یک حقوقی بر می آمد و اقدامات در 

سایر سهام به وضوح مشهود بود.
نتیجــه اینگونــه اقدامــات و 
تصمیمــات این بود کــه عرضه های 
شــدید منجر به ایجاد ترس در بازار و 
در نهایت  سقوط شود. اما رکورد های 

منفی هم زده شد و در یک روز به 12۵ 
هــزار واحد منفی هم رســیدی. باید 
توجه داشت که با ۵ درصد منفی طبق 
ماده 32 قانون، بازار سرمایه باید بسته 
می شد اما رییس سازمان بورس اعلام 

کرد که بازار را تعطیل نمی کنیم.
این اقدامات در حالی انجام شد 
که راهکارهای بهتــری برای عرضه 
وجود داشــت.  به اعتقاد کارشناسان 
بازار سرمایه بهترین اقدام عرضه های 
اولیه با حجم سنگین بود که به طور قطع 
بــازار را تحت تاثیر قرار می داد اما این 

تصمیمات اتخاذ نشــد و کار به جایی 
رسید که ریزش های سنگین ادامه دار 
شــد و با تدوام معامــلات منفی بازار 
حالت پنیک و ترس پیدا کرده  است.  

در حالی که از ســال 99 تا هفته 
گذشــته زمان طولانی بــرای کاهش 
ترس صرف شده بود، با این اقدامات 
که منجر به ریزش های ســنگین شد 
دوبــاره این ترس به بازار برگشــت 
و می دانیــم که جلــب اعتماد و بهبود 
شرایط بسیار زمان بر است. در شرایطی 
که بازارهای موازی تا به این حد حباب 
دارند اما بازار ســرمایه که می توانست 
در این دوران تورمی ســرمایه جذب 
کند، در سراشیبی قرار گرفت و رییس 

سازمان ســرمایه هم عذر بدتر از گناه 
آورد و مدعی اســت که فعالان بازار 
عامل این شــرایط هستند و چون در 
ســود بودند نســبت به فروش اقدام 
کردند. اما رییس سازمان بورس باید به 
این نکته توجه داشته باشد فعالان بازار 
نمی توانند 1۵ هزار میلیارد تومان صف 

فروش ایجاد کنند.
در واقع تدبیرهای غلط سازمان 
بورس در ایجاد این شرایط بسیار تاثیر 
گذار بود و این روشــی که حقوقی ها 
عرضــه کننده باشــند، صف فروش 
بسازند و رفتار گله ای ایجاد شود باعث 
شد که به بازار حالت ترس القا شود و 
مقصر این شرایط سازمان بورس است.

گــروه اقتصــادی -روســای 
گمرکات ایران و روســیه در نشستی 
مشــترک در تهران بر تسهیل تجارت 
و توسعه ترانزیت بین دو کشور توافق 

کردند.
توافق تــازه بین گمرکات ایران و 
روســیه برای تسهیل و توسعه تجارت 
در دیدار »محمــد رضوانی فر« معاون 
وزیــر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران 
بــا »روســلان داودف« رئیس گمرک 
فدراسیون روسیه در تهران حاصل شد.

بنــا بر این گزارش رضوانی فر در 
این دیدار با اشــاره به اینکه زمینه ها و 
ســرفصل های همکاری بین دو کشور 
برای تسهیل تجارت ادامه می یابد، اظهار 
داشت: با اراده ای که بین دو کشور وجود 

دارد توسعه همکاری ها و افزایش حجم 
مبــادلات تجاری بیش از پیش خواهد 
شد.وی با اشاره به زمینه های همکاری 
میان گمرکات دو کشــور و توسعه آن 
افزود: با به روزرسانی موافقت نامه های 
امضا شــده بین دو کشــور و توسعه 
موافقت نامه های جدید، به نقشــه راه 
جدیدی برای گســترش همکاری ها 
دســت خواهیم یافت. معــاون وزیر 
اقتصــاد گفت: علاوه بر تســهیلگری 
تجارت بین دو کشــور، گمرک ایران 
برای ارائه خدمات و تسهیلات ویژه به 
فعالان اقتصادی مجاز روسیه در قالب 
کریدور ســبز گمرکی آمادگی دارد و 
این همکاری ها با امضای موافقت نامه 
همکاری در قالب فعالان اقتصادی مجاز 

بین دو کشــور گسترش خواهد یافت.
وی با اشــاره به امضــای موافقت نامه 
ســه جانبه ترانزیت بین ایران، روسیه 
و آذربایجان اظهار داشــت: با توجه به 
ظرفیت های ترانزیتی بین دو کشــور 
و کریدور شــمال و جنوب با توســعه 
همکاری هــا، حجــم ترانزیت بین دو 
کشــور افزایش چشــمگیری خواهد 
یافت. رضوانی فر بیــان کرد: با توجه 
بــه ظرفیت های اقتصادی دو کشــور 
و تنوع و حجم تولیدات دو کشــور با 
همکاری های بیشــتر، حجم مبادلات 
بین ایران و روســیه به بیش از سه برابر 
قابل افزایش است. وی با اشاره به نگاه 
مشترک دو کشور برای افزایش مبادلات 
تجاری بیان داشت: استفاده از ظرفیت 

دریای خزر و توسعه مبادلات دریایی و 
استفاده از ظرفیت ریلی از مرز سرخس 
به افزایش حجــم مبادلات تجاری دو 

کشور شتاب خواهد بخشید.
رئیــس کل گمرک ایران افزود: با 
توجه به اینکــه گمرک ایران، به عنوان 
مرکز آموزش منطقه ای سازمان جهانی 
گمرک انتخاب شــده است می توانیم 
در حوزه همکاری های آموزشــی نیز 
با گمرک روســیه همکاری مستمر و 
فعال داشته باشیم.معاون وزیر اقتصاد بر 
تبادل الکترونیکی داده ها به خصوص 
در حوزه ارزش تاکید و پیشــنهاد کرد: 
برای بــه نتیجه رســیدن توافقات دو 
طرف در این دیدار، کارگروه مشترکی 
تشکیل شود تا موضوعات به صورت 

کارشناسی و تخصصی در این کارگروه 
بررسی و پس از آن برای اقدام مشترک، 
عملیاتی شود.»روسلان داودف« رئیس 
گمرک فدراسیون روســیه نیز در این 
دیدار ضمن اســتقبال از پیشــنهادات 
رئیــس کل گمرک ایران بر تســهیل 
و تســریع امــور گمرکــی و کمک به 
فعالان اقتصادی با هدف افزایش حجم 
مبادلات بین دو کشور تاکید کرد. رئیس 
گمرک فدراسیون روســیه با اشاره به 
اینکه یکی از مســیرهایی که به افزایش 
حجم مبادلات تجاری بین دو کشــور 
کمک می کند، اســتفاده از مســیر سبز 
گمرکی ایجاد شده بین دو کشور است، 
افــزود: افزایش تعــداد کالاهای مورد 
مبادله در این کریدور از جمله کالاهای 

فناوری منجر به افزایش حجم مبادلات 
تجــاری خواهد شــد.وی همچنین با 
ابراز خرســندی از پیشنهاد رئیس کل 
گمرک ایران مبتنی بر تشکیل کارگروه 
مشترک گفت: با تشکیل این کارگروه، 
کارشناســان می تواننــد بــه صورت 

تخصصی ســاز و کارهای جدیدی را 
در راستای تســهیل و توسعه تجارت 
طراحی کنند. روسلان داودف با اشاره 
به اهمیت توافق سه جانبه ایران، روسیه 
و آذربایجــان در زمینه ترانزیت، گفت: 
هدف ما توسعه ظرفیت ترانزیتی است 

و در این مــورد، همکاری های لازم را 
انجام می دهیم تا ترانزیت افزایش یابد.

داودف با اشــاره به ایجاد آکادمی 
گمــرک روســیه خواهــان افزایش 
همکاری های آموزشــی بین دو کشور 

در این زمینه شد.

مقصر ریزش شدید شاخص بورس کیست؟

در دیدار روسای گمرکات دو کشور انجام شد؛

توافق جدید گمرک ایران و روسیه برای تسهیل تجارت و توسعه ترانزیت

عالی ترین مقام بانک مرکزی با بیان اینکه در حوزه سیاست های ارزی همچنان تمرکز بر روی 
مرکز مبادله ارز و طلاســت، تصریح کرد: به دنبال آن هستیم که از ابزارهای متفاوتی برای 
آرامش بازار ارز استفاده کنیم و لذا برای اینکه بتوانیم نیازهای ارزی کشور را تأمین کنیم از 
ابتدای سال کمیته ای را تشکیل دادیم و برآورد دقیقی از منابع و مصارف ارزی انجام داده ایم 
و براســاس آن اصرار داریم که ثبت سفارش ها و تخصیص ارز در بانک مرکزی انجام گیرد.

مذاکره برای توسعه ۱۰ میدان جدید نفتی و گازی ایران با شرکت های روسیه
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